
Bratislava – Bažíme po mede. 
Za posledné dve dekády naša 
konzumácia priam vyletela – až 
o 300 percent. Lenže produkcia 
tejto sirupovitej látky je ohroze-
ná. V minulom roku sa totiž po 
dlhej absencii u nás vyskytol mor 
včelieho plodu. A expanduje. Keď 

sa nákaza dostane do úľa, je de-
vastačná. „Je to asi to najhoršie, 
čo môže byť. Včely si zalietavajú 
a môže sa to rozšíriť medzi os-
tatné,“ upozorňuje včelár Lukáš 
Kaplán. A práve tomu sa snažia 
profesionáli zabrániť. Proti ocho-
reniu sa nič iné spraviť nedá. Iba 
obmedzovať škody. V praxi to 
znamená všetky rodinky zapáliť 
– aj tie zdravé. Podľa údajov Slo-
venského zväzu včelárov sa na-

priek ráznym opatreniam počet 
ohnísk medziročne zvýšil o 60 
percent na 132.

Návrat moru však nie je jedi-
ným existenčným problémom 
hmyzu. Najväčšou hrozbou je 
nadmerné použitie chemikálií. 
Lietavky nanášajú do úľov jedo-
vatý peľ, ktorého konzumácia za-
bíja spoločenstvo. Chovateľ Du-
šan Dedinský takto prišiel o 50 
percent stavov. Prijateľný úhyn 

na úrovni 10 percent je v posled-
nom období navyše pravidelne 
prekročený. „Straty zistené na jar 
tohto roka dosiahli vyše 17 per-
cent,“ hovorí Róbert Chlebo, pod-
predseda zväzu.

To všetko vplýva na produk-
ciu medu, ktorá sa v posledných 
dvoch rokoch znížila viac ako 
o polovicu. Slovenskí včelári do-
kážu podľa Chleba v priaznivých 
rokoch vyprodukovať približne 

štyri- až šesťtisíc ton sladkého 
„nektáru“. Posledné dve sezóny 
aj v dôsledku klimatických zmien 
však niektorí nevytočili ani ki-
logram a u ostatných to bolo len 
minimum. Vlani sa tak celkovo 
vyrobilo len 2 500 ton. A vyhliad-
ky sú biedne: včelári očakávajú, 
že ich útrapy sa budú v tomto ro-
ku amplifikovať.

Viac na strane 9, Máme…
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Bratislava – Dosahy covidu napl-
no pocítila aj móda. Vianočné ve-
čierky, plesy či rôzne spoločenské 
udalosti boli v uplynulých mesia-
coch zrušené.

Vzniknutej situácii sa muse-
li prispôsobiť i slovenskí fashion 
tvorcovia. Kokteilové šaty alebo 
pánske fraky by si totiž nikto ne-

kupoval. „Keď nás vlani zasiahla 
korona a bolo jasné, že sa všetko 
zatvára, veľmi rýchlo sme zme-
nili celú produkciu. Uvedomili 
sme si, že ľudia budú žiť skôr do-
ma, preto nemá zmysel šiť letné 
šatočky,“ tvrdí pre HN Jana Ku-
rilaková, šéfka košickej značky 
KURA Collection. Jej firma tak 

prepla svoju produkciu na teplá-
kové modely, mikiny či pohodl-
né oblečenie.

A vyplatilo sa jej to. Zvyčaj-
ne sa rozpredajú v priebehu pár 
hodín od uvedenia ponuky na 
trh. Zákazníčky zo Slovenska či 
z Česka tak začali prinášať mó-
du i do svojich domácností. „Opäť 

sa viac venujeme teplákom a do-
mácemu oblečeniu. Vytvorili sme 
úplne novú home líniu pre ženy,“ 
pripomína aktuálna slovenská 
Začínajúca EY podnikateľka ro-
ka. HN sú mediálnym partnerom 
tejto súťaže.  (NP)

Viac na strane 7, Korona…

Bratislava – Pandémia si vyžaduje 

navýšenie sekery v štátnej kase. Nie 

však také, aké navrhol financmajster 

Igor Matovič. Takto sa k novele záko-

na roka a navýšeniu výdavkov o 3,7 

miliardy eur postavila SaS, ktorá bo-

la ochotná ísť len na 2,7 miliardy. 

Koalícia však už pri schválení zrých-

leného konania ukázala, že liberálov 

nepotrebuje. „Ja osobne poviem, za 

seba by som v tomto prípade išiel 

práveže ešte na vyššiu rezervu,“ po-

vedal Igor Matovič. SaS kritizovala 

plán kúpiť ďalšie vakcíny Sputnik či 

počítať s testovaním, ktoré bolo kriti-

zované už v prvej vlne. O rozpočte 

včera poslanci hlasovali po uzávierke 

tohto vydania.  (RED)

 SNÍMKA: TASR/M. BAUMANN

SUCCESS STORY DOPRAVA

Matovič išiel 
pri rozpočte 
aj bez SaS

Príroda zažíva silný úder. 
Bojuje s novým morom
AGRO
Nielen ¾udská ríša sa 

borí s pandémiou: 

problémy hlási aj 

zvieracia. Vrátil sa 

mor vèelieho plodu, 

ktorý znásobuje úhyn 

hmyzu.

Rastislav Tinák  ©hn

rastislav.tinak@mafraslovakia.sk

Pandémia priniesla novú módu. Ľudia 
objavili, aké dobré môžu byť aj tepláky

Bratislava – V roku 2014 dostal 
východ Slovenska nádej. Bola 
vypracovaná štúdia, ako by ma-
la pokračovať diaľnica od Košíc 
až na Ukrajinu. Odvtedy sa so 
70 kilometrami novej cesty ne-
pohlo. Ambícia spustiť výstavbu 
trvá. Štát však na to potrebuje 
nový dokument. Ten zaručí, 
aby sme mohli nový úsek fi-

nancovať z eurofondov a nie zo 
štátnej kasy. Analytici z minis-
terstva financií preto tlačia na 
vypracovanie novej štúdie. „Tá 
posúdi najvhodnejšiu trasu aj 
spôsob realizácie či etapizáciu,“ 
povedal hovorca ministerstva 
dopravy Ivan Rudolf.  (TG)

Viac na strane 2, Kadiaľ…

Autostrádu na Ukrajinu 
priblíži jeden dokument

HN 
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Bránili sme hrad. Aj bez ľudí

P resne sto hradov na Sloven-
sku by si nad vstup mohlo 
priklincovať štít s nápisom 

národná kultúrna pamiatka. Nie 
vždy však hrdá pečať musí záko-
nite znamenať benefit. Väčšinou 
za ňou stojí enormná drina.

Už desiatky rokov sa o tom 
presviedča na vlastnej koži Peter 
Máriássy, 25. potomok jedného 
z najvýznamnejších šľachtických 

rodov na Spiši. Tento rod v mi-
nulosti vlastnil hneď tri končiare 

– Slavkovský štít, Gerlachovský 
štít i vrch Vysoká.Máriássy je barón a už od ma-

la vedel, že jeho otcovi patril 
Markušovský hrad. Podobné té-
my však boli v rodine tabu, ke-
ďže červenej totalite sa bridila 
modrá. Až reštitúcie po zmene 
režimu otvorili cestu k opätov-

nému získaniu nehnuteľnosti. 
V tom čase ešte nikto netušil ab-
surditu, že hrad nemuseli rešti-
tuovať, lebo ho za socializmu ne-
zoštátnili. „Nový“ majiteľ musel 
prekonať hneď prvú prekážku, 
keď ho starosta obce vyzval, aby 
zabránil vstupu do zdevastova-
ného objektu.Máriássy mal niekedy chuť 

sa na všetko vykašľať. Dokonca 
chcel požiadať štát, aby nehnu-
teľnosť vyňal zo zoznamu ná-
rodných kultúrnych pamiatok. 
Má však krédo, ktorého sa dr-
ží: „Len to stojí za niečo, čo uro-
bí človek pre druhých.“ Nevzdá-
va sa.

Spečatený osudČas dovoleniek už netrpezlivo 
klope na dvere. Nikoho hádam 
netreba presviedčať, že hoci 
pandémia je svinstvo, predsa 
len minimálne jedno plus má. 
Vyvolala záujem našincov 

o vlastnú domovinu a ich pria-
zeň sa ušla v nemalej viere aj 
hradom. Redaktori HN niektoré 
z nich navštívili, aby vám aspoň 
sprostredkovali ich príbehy.

Nemohli obísť stavbu, kto-
rá sa nedá prehliadnuť z naj-
frekventovanejšej diaľnice na 
Slovensku. Siluetu hradu Bec-
kov vidno už zďaleka. Aj v ňom 
lámali rekordy návštevnos-
ti. Chystajú sa na ďalšie, z Nór-
skych fondov im priklepli na ob-
novu takmer jeden milión eur.

Naša cesta viedla aj na hrad 
Lietava. Asi nie príliš veľa ľu-
dí vie, že vo World Monuments 
Fund – Svetovom pamiatkovom 
fonde je zaradený do sto naj-
ohrozenejších pamiatok sve-
ta. Po boku Machu Picchu v Pe-
ru či Sagrada Familia v Barcelo-
ne. A ešte menej ľudí tuší, že aj 
hradní páni musia vedieť zmaj-
strovať latrínu. Nehnuteľnosť to-
tiž vlastnia členovia občianske-
ho združenia, ktorí ju obnovujú.

Najväčšieho blázna, v pozi-
tívnom zmysle slova, sme však 
objavili na zrúcanine Hrušov. 
„Nech to vyznieva akokoľvek, 
cítim, že som našiel zmysel ži-
vota,“ priznal sa nám učiteľ Jo-

zef Blaho. Spolu s manželkou 
Stanislavou, tiež pedagogičkou, 
im hrad padol do oka pri už le-
gendárnom školskom výlete 
v roku 1999. Svoj osud mal vte-
dy prakticky spečatený. Boli to 
práve manželia Blahovci, ktorý 
ho vyrvali z jeho pazúrov.

Spoločne s ďalšími dobrovoľ-
níkmi počas prvých rokov vy-
viezli päť ton odpadov. Jozefa 
chytil Hrušov za srdce až tak, 
že si urobil doktorát zo stredo-
veku. Pozadu nezaostáva ani 
Stanislava, len pred pár týždňa-
mi ukončila štúdium archeoló-
gie. Summa summarum: počty 
dobrovoľníkov sa dosiaľ rátajú 
v stovkách. Počet brigád presko-
čil číslo tisíc a hodnota práce? 
Odhaduje sa na milión eur.Čerešničky na torte„Ministerstvo kultúry si ešte 

v dostatočnej miere neuvedo-
muje, čo všetko si dobrovoľníci 
vzali na svoje plecia a suplujú 
štát,“ tvrdí v rozhovore HN 
Focusu predseda združenia 
Zachráňme hrady, zastrešujú-
ceho právne subjekty. Ratibor 
Mazúr stojí v jeho čele piaty 
rok a hnevá ho, že zo stola sa 

zhodil projekt Zapojenie neza-
mestnaných do obnovy kultúr-
neho dedičstva. „Pre mnohých 
nezamestnaných bola práca 
na hrade jediná šanca, ako sa 
dostať k peniazom,“ upozorňuje 
šéf združenia.Čiastočne ho sumou jedné-

ho milióna eur sanuje minister-
stvo kultúry a na scénu po prvý 

raz vstupuje aj ministerstvo in-
vestícií. Hradári reagovali na 
ich výzvy a zatiaľ čakajú. Po-
niektoré dotácie sú vraj schvále-
né, ale netušia, kedy prijmú pr-
vých pracovníkov v už rozbeh-
nutej sezóne.„Ministerstvo je zo zákona 

inštitúcia, ktorá má povinnosť 
chrániť a je zároveň investorom 
mnohých pamiatok. Tento ne-
odškriepiteľný fakt treba mať na 
pamäti predovšetkým,“ hovorí 
Mazúr, a sám si kladie otázku: 
„Raz nás záchrana hradov môže 
prestať baviť, a čo potom?“

V HN Focuse sme pre vás pri-
pravili ešte dve čerešničky na 
torte. Jednou z nich je miesto, 
z ktorého si môžete poobzerať 
najviac hradov na Slovensku. 
Ani pri tom nenabeháte kilo-
metre a kráčate po rovine.

Druhá čerešnička je na stra-
šidelnejšiu nôtu. V článku Du-
chovia všetkých hradov, tras-
te sa, dostanete navyše aj jednu 
radu – všetkých záhadných by-
tostí sa netreba báť. Asi to bu-
de pravda, keď to tvrdia samot-
ní lovci duchov.Prajeme príjemné a predo-

všetkým užitočné čítanie.

KULTÚRNE DEDIČSTVO
Dobrovo¾níci dostali na frak. Bez nároku na 

odmenu zachraòujú zrúcaniny a rezort práce 

im zastavil dotácie na nezamestnaných.
Ján Karásek  

©hn

jan.karasek@mafraslovakia.sk

Okrem odborníkov na hradoch dosiaľ pracovali aj ľudia z radov nezamestnaných.  

ILUSTRAČNÁ SNÍMKA: HN/PETER MAYER

Pre mnohých nezamestnaných bola práca na hrade jediná šanca, ako sa 
dostať 

k peniazom.
Ratibor Mazúr,predseda združenia  Zachráňme hrady
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Oceliari môžu dýchať 
ľahšie s pomocou Únie

Bratislava – Kolísavý dopyt 
ovplyvnený pandémiou, lacná 
konkurencia z Ázie, ochrana 
hraníc či rekordné ceny emisných 
povoleniek. To všetko sú faktory, 
ktorým musia čeliť európski pro-
ducenti ocele vrátane košickej  
U. S. Steel.

Práve tlak na znižovanie uhlí-
kovej stopy je dôvod, prečo ame-
rické vedenie spoločnosti trápi 
budúcnosť našej najväčšej huty. 
Tá v poslednom období vysiela-
la zmiešané signály. V minulom 
roku musela prepúšťať, odsta-
viť jednu časť výroby a vykázala 
zisk deväť miliónov dolárov. Ná-
sledne sa situácia stabilizovala, 
ožil dopyt a s ním prišiel aj dô-
vod na opätovný štart prevádzky 
tretej vysokej pece. Okrem toho 
sa začalo dariť aj finančne. Len 
za prvý kvartál totiž dokázala vy-
generovať zisk pred zdanením na 
úrovni 105 miliónov dolárov.

Toto sú však len krátkodobé vý-
kyvy na trhu. Pri pohľade do bu-
dúcnosti je trend jasný. Buď bude 
fabrika masívne investovať, ale-
bo jednoducho zanikne. „Ak chce 
Slovenská republika splniť de-
karbonizačné ciele, to už je úlo-
ha, ktorú vieme splniť jedine spo-
ločným úsilím. Máme pripravené 
projekty a ak nastane zhoda a za-
definujeme, že tu chceme mať po 
roku 2030 zelený priemysel, tak 
to vieme urobiť,“ uviedol pre HN 
hovorca fabriky Ján Bača.

Najväčší znečisťovateľ chce 
byť zelený
Európski oceliari prostredníc-
tvom svojho združenia Eurofer 
pravidelne varujú pred klesajú-
cou konkurencieschopnosťou pre 
rastúce ceny emisných povole-
niek, aj pred sťahovaním výrob-
ných prevádzok za hranice Únie. 

Apelujú preto na Brusel, aby po-
mohol s ochranou trhu pred lac-
ným dovozom.

Teraz zas tlačia na to, aby Euró-
pa pomohla pri investične nároč-
ných prerábkach fabrík, ktoré ma-
jú v nasledujúcich dekádach pri-
niesť dekarbonizovanú výrobu 
i produkty. Brusel chce mať do ro-
ku 2050 „zelenú“ Európu a k to-
muto cieľu sa len nedávno zavia-
zalo aj americké ústredie.

Slovensko v tomto smere nie je 
žiadnym premiantom. Priemysel-
ná výroba a využívanie fosílnych 
palív v priemysle je zdrojom až 41 
percent všetkých emisií u nás, čo 
je najviac v celej Únii. Prvú päť-
ku emitentov na našom trhu vedie 
bezkonkurenčne košická Steelka, 
ktorá sa na celkovej slovenskej 
produkcii CO

2
 podieľa až pätinou. 

Za ňou sú Slovenské elektrárne, 
chemička Duslo, rafinéria Slov-
naft či výrobcovia cementu.

Huta pritom podľa vlastných 
vyjadrení odstránila vo výrobe za 
posledné dve dekády až 98 per-
cent škodlivín. A pohnúť vie aj 
s emisiami uhlíka. „Len tie pro-
jekty, ktoré máme dnes priprave-
né, by znížili produkciu CO

2
 o 70 

percent,“ tvrdí Bača.
Takéto operácie si však vyžia-

dajú obrovské investície na úrov-
ni stoviek miliónov eur, na ktoré 
bude výrobca potrebovať pomoc. 
Aj preto sa jeho vedenie nedáv-
no stretlo so slovenským minis-
trom financií Igorom Matovičom. 
Pomôcť by totiž mohli európske 
peniaze, no aj vládou schválený 

plán obnovy, ktorý vyčlenil na de-
karbonizáciu priemyslu takmer 
363 miliónov eur.

Ceny emisií, vstupov aj 
produktu letia nahor
Oceliarom spôsobuje obrovský 
problém cena emisných povole-
niek, ktoré konkurencia v Turec-
ku, Rusku, na Ukrajine či v Číne 
a Indii nepozná. Ceny za jednu 
tonu sa vyšplhali na rekordnú 
úroveň a nič nenaznačuje, že by 
mali klesať. „Cena emisných po-
voleniek v máji prelomila rekord-
ných 55 eur za tonu CO

2
 oproti 

priemernej cene 18 eur v roku 
2018,“ konštatuje Bača s tým, že 
vývoj cien naznačuje, že za ob-
chodmi s kvótami sú špekulácie.

Okrem emisných povoleniek 
vzrástli podľa košickej huty dvoj-
násobne aj ceny šrotu, prepravy, 
koksovateľné uhlie zas zdraželo 
o polovicu. „Rast cien je spôsobe-
ný aj zvýšeným dopytom. Za po-
sledný rok rástli ceny ocele o 30 
až 40 percent,“ konštatuje analy-
tik Finlord Boris Tomčiak.

Okrem toho svoju rolu hrajú aj 
globálne faktory. Ceny tlačí na-
hor aj pomerne komplikovaná si-
tuácia v Indii, ktorá sa medzime-
sačne v produkcii ocele prepadla 
o 14,4 percenta. Čína zas v oblasti 
produkcie rastie, no zatiaľ pokrý-
va najmä domácu spotrebu. Cel-
kovo sa však v tejto krajine vyro-
bí takmer 60 percent svetovej pro-
dukcie. Len pre zaujímavosť, pred 
10 rokmi to bola zhruba polovi-
ca. Podľa analytika Lukáša Lipov-
ského je len otázkou času, kedy 
nedostatok ocele pominie a pod 
tlakom lacných dovozov sa opäť 
ocitnú aj naši výrobcovia.

Uhlíková hranica
Aj keď sa v súvislosti s oceliarmi 
aktuálne veľa hovorí o dekarbo-
nizácii a ekológii, pre železiarov 
je stále pálčivou témou dovoz 
z tretích krajín. Nastavenia trhu 
by sa však už v júni mohli čias-
točne zmeniť v prospech našich 
výrobcov. Tí z tretích krajín totiž 
nič také ako emisné povolenky 
nepoznajú, a preto je nutné do-
rovnať misky váh aj s mechaniz-
mom uhlíkových hraníc. Brusel 
sa takto snaží pretlačiť rovnaké 
nároky na emisie v rámci Únie.

ANALÝZA
Európska komisia 

má v 

mechanizmus, ktorý 

by výrazne pomohol 

aj košickej Steelke. 

Tá musí masívne 

 

vypne pece.

Róbert Turza  ©hn

robert.turza@mafraslovakia.sk

Ak chce  

Slovensko splniť 

dekarbonizačné 

ciele, to je úloha, 

ktorú vieme splniť 

len spoločným 

úsilím.

Ján Bača, 

hovorca U. S. Steel Košice

U. S. Steel Košice za posledné dve desaťročia odstránila až 98 percent škodlivín.  SNÍMKA: TASR/F. IVÁN

Británia chce spravodlivú daň pre veľké 
spoločnosti. G7 stále nie je jednotná
Londýn – Akákoľvek globálna do-
hoda o minimálnej sadzbe dane 
z príjmu právnických osôb musí 
zabezpečiť, aby veľké technolo-
gické spoločnosti zaplatili svoj 
spravodlivý podiel na dani. Vy-
hlásila to britská vláda len deň 
pred online rokovaním ministrov 
financií a centrálnych bankárov 
skupiny G7.

Londýn chce viac ako 
Washington
USA minulý týždeň navrhli, aby 
sa zisky nadnárodných spoloč-
ností zdaňovali minimálnou sa-
dzbou vo výške 15 percent, čo 
je menej ako pôvodný návrh vo 
výške 21 percent. Británia, ktorá 
tento rok predsedá stretnutiam 
G7, je však opatrnejšia. Minister 
financií Rishi Sunak by chcel, 
aby veľké technologické giganty 
zo zámoria platili na ostrovoch 

vyššiu daň. „Naším nemenným 
stanoviskom je, že záleží na tom, 
kde sa platí daň, a akákoľvek do-
hoda musí zabezpečiť, aby digi-
tálne spoločnosti platili v Británii 
daň, ktorá bude odrážať ich eko-
nomické aktivity,“ uviedol zdroj 
z britského ministerstva financií.

Francúzsky minister finan-
cií Bruno Le Maire vyzval štáty 
G7, aby sa dohodli na minimál-
nej sadzbe dane na budúci týž-
deň, keď bude Sunak v Londýne 
organizovať osobné stretnutie mi-
nistrov financií. „Na londýnskej 
schôdzi skupiny G7 musia najsil-
nejšie ekonomiky sveta povedať 
– dohodli sme sa na novej medzi-
národnej dani, vrátane digitálnej 
dane a minimálnej dane. Vyvinú 
tak silný tlak na skupinu G20, aby 
na stretnutí v Benátkach v polovi-
ci júla dosiahli dohodu,“ povedal 
Le Maire pre francúzsky rozhlas.

O tejto dani sa však na dnešnom 
online stretnutí ministrov finan-
cií a centrálnych bankárov sku-
piny G7 nebude podrobnejšie dis-
kutovať. Podľa návrhu programu 
sa účastníci sústredia na globál-
nu ekonomiku, znižovanie emi-
sií skleníkových plynov a techno-
lógiu platieb, ako sú digitálne me-
ny centrálnych bánk.

Spory o výšku globálnej 
dane
Návrh USA na 15-percentnú mi-
nimálnu daň vyvolal turbulencie. 
Zatiaľ čo Francúzsko a Nemecko 
sú za „historickú“ dohodu a vy-
slali signál, že ju podporia, nie-
ktoré skeptické európske štáty 
plány na globálnu daň pre nad-
národné firmy odmietajú.

Írsky minister financií Paschal 
Donohoe uviedol, že jeho krajina 
má „značné obavy“ z globálnej 

sadzby, z ktorej budú podľa ne-
ho „ťažiť len určité ekonomiky“. 
Írsko má totiž nízku korporát-
nu daň, na úrovni 12,5 percenta, 
s ktorou pritiahlo veľké množstvo 
technologických a farmaceutic-
kých firiem. Tie si v krajine zria-
dili svoje európske centrály. Mi-
nulý mesiac írske ministerstvo 
financií zverejnilo odhad, podľa 
ktorého by od roku 2025 mohlo 
prísť o ročné príjmy vo výške dve 
miliardy eur, ak bude prijatá glo-
bálna minimálna sadzba dane.

Podobné obavy ako Írsko má aj 
Maďarsko s 9-percentnou daňou 
pre korporácie, zatiaľ čo Fran-
cúzsko a Nemecko majú podľa 
výpočtov Organizácie krajín pre 
hospodársku spoluprácu a roz-
voj sadzby takmer 30 percent. 
Luxembursko sa zase vyjadrilo 
v prospech „minimálneho zda-
nenia“.  (TASR)
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MEDZINÁRODNÝ OBCHOD

Peking – Prvýkrát od nástupu 
Joea Bidena do funkcie americ-
kého prezidenta spolu rokovali 
obchodní vyjednávači Spoje-
ných štátov a Číny. Americká 
obchodná splnomocnenkyňa 
Katherine Taiová telefonicky 
debatovala s čínskym vicepre-
miérom Liouom Che. Ani jedna 
zo strán však nenaznačila, kedy 
by sa mohli obnoviť rokovania 
o ukončení colnej vojny medzi 
oboma krajinami. Informovala 
o tom agentúra AP.

Úrad amerického obchodné-
ho splnomocnenca uviedol, že 
Taiová rokovala o „pokračujú-
com prieskume“ obchodných 
vzťahov. Čínske ministerstvo 
obchodu označilo toto vyjed-
návanie za úprimné a pragma-
tické, s konštruktívnou výme-
nou názorov a so vzájomným 
rešpektom. Liou mal podľa mi-
nisterstva otázky ohľadom spo-
ločenských záležitostí, bližšie 
podrobnosti však úrad nepo-
skytol.

Biden ešte neoznámil, aký prí-
stup si vyberie k tomuto konflik-
tu, ktorý spustil jeho predchodca 
Donald Trump. Ten ovplyvňuje 
priemyselnú politiku a obchod-
ný prebytok Číny, pričom zvýšil 
clá na čínsky tovar. Peking na to 

zareagoval pozastavením náku-
pu amerických sójových bôbov 
a zvýšil clá na americký tovar.

Vyjednávači sa osobne ne-
stretli od začiatku pandémie, 
ktorá zasiahla svet vlani na jar. 
Nižší úradníci spolu každý me-
siac telefonicky rokujú o zavede-
ní prvej fázy obchodnej doho-
dy zo začiatku roka 2019 s cie-
ľom ukončiť obchodný spor. Obe 

strany sa dohodli, že pozastavia 
ďalšie vzájomné zvyšovanie ciel 
a že niektoré zrušia.

Čína tiež sľúbila, že nakúpi 
viac sójových bôbov a zvýhodní 
dovoz ďalšieho tovaru z USA. Pe-
king však od obdobia, keď pan-
démia narušila globálny obchod, 
zaostáva v plnení tohto záväzku.

Dovoz čínskeho tovaru do 
Spojených štátov v marci aj na-
priek clám stúpol na nový re-
kord.  (ČTK)

USA a Čína sa vracajú  
k vyriešeniu sporu
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trvá USA a Číne spustenie prvej 
fázy obchodnej dohody.
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